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را کلید زد و تحریم ها را تشدید کرد، کشور درگیر وضعیت اقتصادی نابسامانی 
شد که ملموس ترین بخش آن به افزایش روزانه قیمت ارز برمی گشت. سیف نیز 
مانند تمام مدیران دولتی در دوران مسئولیت خود اشتباهات و خدماتی داشت 

اما به شدت زیر ضربه مخالفان دولت بود.
خبرگزاری ایرنا، در گزارشــی که ۱۹ اردیبهشت ۱۴۰۲ نوشت: »روز شنبه 
)۱۶ اردیبهشت ماه ۱۴۰۲( شــعبه اول دادگاه انقلاب تهران ویژه رسیدگی به 
جرایم اخلالگران در نظام اقتصادی، پس از شنیدن اظهارات نماینده دادستان، 
متهمان و وکلای آن ها و بررســی محتویات و مستندات پرونده، رفتار ارتکابی، 
ولی الله ســیف، احمد عراقچی و ســالار آقاخانی دایر بر مداخله ارزی در بازار 
غیررســمی ارز را منطبق بــا بزه قاچاق ارز تشــخیص داد و رأی به محکومیت 
نامبردگان داد. مطابق این حکم ولی الله سیف و احمد عراقچی به عنوان مدیران 
پیشین بانک مرکزی به پرداخت یک هزار و ۶۳۰ میلیارد تومان جریمه محکوم 

شده اند.
»ولی الله ســیف« در دولت هــای یازدهم و دوازدهم و در فاصله ســال های 
۱۳۹۲ تــا ۱۳۹۷ رئیــس کل بانک مرکزی بــود. در دوران تصدی وی اتفاقات 
مهمــی در بانک مرکــزی رخ داد و یکی از اقدامات مهم و قابــل بحث در دوره 
ریاست سیف در بانک مرکزی، موضوع ساماندهی موسسات مالی و اعتباری 
غیرمجاز، پیش فروش سکه در بازار و دلار ۴۲۰۰ تومانی بود که هر کدام بحران 

جدی برای اقتصاد کشور به دنبال داشت.« 
ســال ۱۳۹۶ حکم انفصال از خدمت سیف توسط دیوان محاسبات صادر 
شد. این حکم با اعتراض سیف مواجه شد و به دادگاه تجدیدنظر رفت و در نهایت 
ســال ۱۳۹۷ مورد تائید قرار گرفت. عادل آذر، رئیس وقت دیوان محاسبات در 
مهر همین سال در گفت وگوی ویژه خبری با اشاره به اینکه هیئت مستشاری 
و دادستان دیوان محاسبات کشور در بهمن سال ۱۳۹۶ تخلفات بانک مرکزی 
را محرز دید و بر انفصال رئیس کل بانک مرکزی و معاونان وی رأی داد، گفت: 
در سال ۱۳۹۶، ۲۲میلیارد دلار ارز مداخله ای به بازار تزریق شد.« حکم انفصال 
از خدمت شباهت و ارتباطی با اتهاماتی مانند خیانت که رسانه های اصولگرا در 

دوران مدیریت سیف می زدند ندارد.

جنجال بر سر بازار فردایی �
اتهامات ســیف و عراقچی به این موضوع برمی گشت که با سوءمدیریت و 
ورود به بازار معروف به فردایی، مرتکب جرم شــدند. در نهایت احمد عراقچی 
در مصاحبه ای که سال ۱۴۰۰ با خبرگزاری فارس داشت، توضیحات مفصلی 
درباره این مداخلات ارزی مطرح کرد. عراقچی گفت: »یکی از ایده هایی که در 
سامانه نیما دنبال می کردیم این بود که بتوانیم یک بازار متشکل ارزی به مفهوم 
کامل آن داشــته باشیم. در واقع بورس ارز راه بیاندازیم. خیلی هم روی آن کار 
کردیم اما به ثمر نشستن این اقدامات نیازمند طی کردن فرآیند های طولانی 
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برنامه ریزی دقیق و تعامل میان مدیریت شــهری و استانی نیاز دارد. ایجاد یک 
شبکه منسجم حمل و نقل بین تهران و سایر شهرها، اقدامی پیچیده و دشوار 
نیست. زمانی که مسیر ریلی آماده است و امکان تردد قطارها وجود دارد، تنها 
کافی است که مدیریت شهری و استانی در کنار یکدیگر قرار بگیرند و هماهنگی 
لازم را انجام دهند. این موضوع ارتباط مستقیمی با دولت ندارد، بلکه همکاری و 

اراده مسئولان محلی می تواند آن را به نتیجه برساند.«
او افزود: »برای رفع مشــکلات حمل و نقل و سایر چالش های شهری، یک 
مسئله مهم وجود دارد؛ اینکه مسئولان و بخش های مختلف اجرایی بتوانند از 

ظرفیت های یکدیگر بهره ببرند و در مسیر هماهنگی و تعامل حرکت کنند.«
رئیس جمهور با تاکید بر لزوم بهره گیری از ظرفیت های دانشگاهی گفت: 
»از دانشــگاه های پایتخت برای حل مشکلات تهران کمک می گیریم، اما این 
رویکرد باید در ســطح ملی نیز گسترش یابد. بسیاری از چالش های موجود در 

شهرستان ها نیز با استفاده از دانش و توان علمی متخصصان قابل حل است.«

تهران به شهری غیرقابل سکونت تبدیل می شود؟ �
او با تأکید بر ظرفیت های اقتصادی و انسانی تهران بیان کرد: »این شهر هم 
منابع مالی کافی دارد، هم نیروی انسانی متخصص و هم فرصت های اقتصادی 
گسترده؛ بنابراین، هیچ دلیلی وجود ندارد که برای حل مشکلات زیرساختی در 
پایتخت، با موانع بزرگ مواجه باشیم. از طرفی، دانشگاه های تهران می توانند 
نقش کلیدی در رفع ناترازی های شهری ایفا کنند.« پزشکیان با اشاره به کاهش 
بارندگی در تهران و پیامدهای آن بر توســعه شهری تاکید کرد: »امسال و سال 
آینده با کاهش میزان بارش ها مواجه خواهیم بود و اگر این مسئله مدیریت نشود، 
تهران به شهری غیرقابل سکونت تبدیل خواهد شد. توسعه بی رویه در شرایطی 
که منابع محدود است، امکان پذیر نیست و بدون برنامه ریزی صحیح، مشکلات 
جدی تری در آینده ایجاد خواهد شد.  تهران کمتر از یک درصد مساحت کشور 
را دارد، اما بیش از ۲۰درصد جمعیت ایران در این شــهر ســاکن هســتند. این 
یعنی اگر منابع و مصارف به درستی تنظیم نشود، مشکلات بزرگی در مدیریت 
شــهری پدید خواهد آمد. جابه جایی تهران یکی از راه حل ها است، اما مسئله 
اصلی نیست، بلکه موضوع اصلی مدیریت صحیح منابع است. عدم تناسب بین 
داشته ها و مصرف، به تعبیر دینی، نوعی از عذاب است. خداوند نعمت هایی را 
در اختیار ما قرار داده، اما ما آن گونه که باید، از آن بهره برداری نکرده ایم و حتی در 

بسیاری از مواقع، بیش از حد مجاز از منابع استفاده کرده ایم.«

فرونشست 36 سانتی متری در قرچک �
رئیس جمهور با استناد به گزارش های کارشناسان درباره فرونشست زمین در 
مناطق اطراف تهران گفت: »در برخی کشورها اگر تنها ۳ سانتی متر فرونشست 
در یک منطقه رخ دهد، بلافاصله جلســه اضطراری تشــکیل می دهند. اما در 
قرچک، فرونشست زمین به ۳۶ سانتی متر رسیده و این یک زنگ خطر جدی 
است. زمانی که زمین فرونشست پیدا کند، این فرایند برگشت پذیر نیست. این 
یعنی مخازن آبی که زیر پای ما وجود داشت، از بین رفته و دیگر قابل احیا نخواهد 
بود.« رئیس جمهور به موضوع مهم کنترل مهاجرت به تهران نیز اشــاره کرده و 
افزود: »تهران دیگر ظرفیت پذیرش مهاجرت های گسترده را ندارد. روند کنونی 
باعث شده که ساخت وسازهای بی رویه انجام شود و پس از آن، ما مجبور شویم 
که حکم تخریب صادر کنیم. درحالی که پیش از آنکه این ساخت و سازها انجام 
شود، می توانیم از آن جلوگیری کنیم. امروز که پتانسیل های لازم برای مدیریت 

نگاه حقوقدان

مسائل صنفی برای اهالی همان حرفه اهمیت دارد و مطرح کردن اخبار 
آن در یک رسانه عمومی شاید برای عامه مردم خیلی جذاب نباشد؛ اما 
رخدادهای چند ماه گذشته جامعه وکالت، برای سرنوشت همه ایرانیان 
اهمیــت دارد. ماجــرا از این قرار اســت که در تاریخ ۲ اســفند، نهمین 
دوره انتخابات هیئت مدیره کانون وکلای دادگســتری کردستان برگزار 
می شــود. هیئت نظارت بر انتخابات در تاریخ ۱۶ اسفند به بهانه تخلف 
چند نامــزد از مقررات مربوط به تبلیغــات، کل انتخابات را باطل اعلام 
می کند. پیش از این نیز شــعبه اول دادگاه عالی انتظامی قضات برای 
نخســتین بار از ســال ۱۳۳۱ که کانون وکلا از تشکیلات قضایی کشور 
مستقل شد، در حکمی بی ســابقه در ۱۶ آبان، انتخابات کانون وکلای 
دادگستری مرکز را ابطال نمود و موجب سردرگمی جامعه وکالت گردید. 
به نظر می رسد این حکم زمینه ساز جسارت هیئت نظارت بر انتخابات 
کانون کردســتان بر تصمیم خود باشد. ماجرای کانون کردستان از این 
جهت مهمتر است که هیئت نظارت، متشکل از وکلای دادگستری عضو 

بوده و دستگاه قضا نقشی نداشت.
پیش از انقلاب اســلامی چند قانون و مقرره شــامل »قانون وکالت« 
مصوب ۱۳۱5، »نظامنامه قانون وکالت« مصوب ۱۳۱۶، »لایحه قانونی 
اســتقلال کانون وکلای دادگســتری« مصوب ۱۳۳۱ و »آیین نامه لایحه 
قانونی اســتقلال کانون وکلای دادگستری« مصوب ۱۳۳۴ امور داخلی 
کانون وکلا را تنظیم می کرد. بعد از سال ۱۳5۷ نگاه به وکلای دادگستری 
تــا حدودی تغییر کرد و با گذراندن »قانون نحوه اصلاح کانون های وکلاء 
دادگستری جمهوری اسلامی ایران« در سال ۱۳۷۰ و »قانون کیفیت اخذ 
پروانه وکالت« در سال ۱۳۷۶، بعد از چند دهه پای مقامات قضایی به امور 
داخلی وکلا باز شــد اما همچنان مهمترین مانع »لایحه قانونی استقلال 
کانون وکلای دادگستری« بود که در دولت دکترمحمد مصدق به تصویب 
رســید. در ماده ۲۲ این قانون پیش بینی شده که آیین نامه های مربوطه 
با پیشــنهاد کانون وکلا به تصویب وزیر دادگستری می رسد. با وجود این 
صراحــت، در ۲ تیرمــاه ۱۴۰۰ متنی با نام غیردقیــق »آیین نامه اجرایی 
لایحه اســتقلال کانون وکلای دادگستری« به تصویب می رسد که به باور 
بخشی از جامعه وکالت، این آیین نامه پیشنهاد کانون های وکلا را به همراه 

ندارد و رأساً توسط رئیس قوه قضائیه )سیدابراهیم رئیسی( گذرانده شد. 
وقایع چهارماه گذشــته نشان داد قانون گزاران دهه سی خورشیدی، چه 
دوراندیشی ای داشته اند که ابتکار پیشنهاد آیین نامه را به اختیار دستگاه 

قضا نگذاشته اند. معنای استقلال نهاد وکالت هم چیزی جز این نیست.
هیئت نظارت بر انتخابات نهادی است که در آیین نامه سال ۱۴۰۰ 
برای نظارت بر انتخابات هیئت مدیره پیش بینی شــده اســت. گرچه 
نامش هیئــت »نظارت« اســت، ولــی در عمل تشــکیلات »مجری« 
انتخابات اســت که نقش داوری در مقام رســیدگی به اعتراضات را نیز 
داراست. اعضای هیئت از 5 عضو اصلی و ۲ عضو جانشین )علی البدل( 
تشکیل می گردد که توسط هیئت مدیره وقت انتخاب می شوند. اعضای 
این هیئت همسو با بخشی از رقبای انتخاباتی هستند که خلاف قواعد 
»مدیریت تعارض منافع« اســت. به همین دلیل در بسیاری از کشورها 
نهاد ناظر خارج از جریان های رقیب است. در ایران نظارت بر انتخابات 

با شورای نگهبان است. 
بخشی از احزاب سیاسی و تشکل های حرفه ای اعتقادی به انتخابات 
ندارند و تنها به چشم نردبامی نگاه می کنند که پس از بالا رفتن از دیوار، 
بر زمین می اندازند تا فرد دیگری بالا نرود! نمونه انتخابات سیاسی تلاش 
اعضای شــورای شــهر برای تعویق انتخابات شــوراهای اسلامی شهر و 
روستا بود که سرانجام موفق شدند با همراهی جریان سیاسی همسو در 
مجلس، انتخابات خرداد ۱۴۰۴ را تا فروردین ۱۴۰5 به تعویق بیندازند. 
اصل ۶ قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران بیان می دارد که »امور 
کشور باید به اتکاء آراء عمومی اداره شود«، علاوه بر این اصل 5۶ انسان 
را بر سرنوشــت خود حاکــم می داند. ابطال انتخابات کانون کردســتان 
توسط نهاد ناظر که به وسیله رقبا انتخاب می شود، ابطال انتخابات کانون 
مرکز توسط دادگاه عالی انتظامی قضات به بهانه چند تخلف انتخاباتی، 
انتخاب ۱ خرداد ۱۴۰۴ به عنوان زمان برگزاری، یعنی شــش ماه پس از 
انتخابات ابطال شده )۱۹ مهر ۱۴۰۳( توسط هیئت نظارت کانون مرکز؛ 
همه بازی کردن و سوءاستفاده از قانون بوده که علاوه بر نقض اصل ۴۰ 
قانون اساســی )منع سوءاســتفاده از حق(، خلاف »سیاست های کلی 
انتخابات« )مثل »صیانت از آراء مردم به عنوان حق الناس«( است. طرح 
»مدیریت تعارض منافع در مؤسســات عمومــی« ۲۹ مهرماه در مجلس 
اعلام وصول شــد و تا قانون شــدن فاصله زیــادی دارد. اگر ماجراهای 
انتخابــات کانون های وکلا )که انتظار می رود در دفاع از حق خود تواناتر 
از بقیــه مــردم باشــند( را در ســال ۱۴۰۳ نادیده بگیریــم؛ نهاد نحیف 

»انتخابات«، ضعیف تر نیز خواهد شد. 

ابطال انتخابات کانون وکلای کردستان؛ هشداری ملی

هوشمند شهرها وجود دارد، نباید اجازه دهیم که تهران با تصمیمات نادرست 
دچار مشکلات بزرگ تری شود. امکانات، دانش و نیروهای متخصص در اختیار 
ماست و باید از این ظرفیت ها برای تبدیل تهران به یک شهر مدرن و پایدار استفاده 
کنیم. امروز بهترین مدیران، متخصصان و امکانات در تهران متمرکز شــده اند. 
بسیاری از نخبگانی که کشور پرورش داده، به این شهر آمده اند، اما شهرستان ها 
به آنها فرصت رشد نداده اند. این خود مسئله ای جداست، اما مسئله مهم تر این 
است که همین نخبگان و مدیران نتوانند مشکلات خود را حل کنند، درحالی که 

انتظار می رود راه حل هایی برای مشکلات کل کشور ارائه دهند.«
رئیس جمهور با اشاره به وضعیت نابرابر توزیع امکانات و درآمد تصریح کرد: 
»میانگین درآمد در تهران ۳۰۰ میلیون تومان است، درحالی که در سایر مناطق 
کشــور حدود ۲۰۰ میلیون تومان برآورد می شــود. این یعنی اختلاف درآمدی 
قابل توجهی بین پایتخت و سایر استان ها وجود دارد. پراکندگی جغرافیایی منابع 

و ثروت دچار اشکال است و این نابرابری نیازمند اصلاح ساختاری است.«

بازنگری در تغییر کاربری های شهری �
پزشــکیان با اســتناد به راهکارهــای عملی برای حل مشــکلات آموزش و 
بهداشــت تأکید کرد: »در جلســات کارشناســی، بارها مطرح شــده که حل 
مشــکلات آموزش و پرورش و بهداشت در تهران نیازمند همکاری استانداری، 
شهرداری ها و شوراهای شهری است. اگر واقعاً به آینده کودکان کشور اهمیت 
می دهیم، باید زمین های مورد نیاز برای ساخت مدارس تأمین شود. شهرداری ها 
می توانند در این زمینه نقش کلیدی ایفا کنند. اگر مدرسه ای ساخته نمی شود، 
دســت کم زمین آن باید اختصاص داده شود. بسیاری از تغییر کاربری ها که در 
شهرها اتفاق افتاده و باید بازنگری شوند تا زمین هایی که برای آموزش و بهداشت 
در نظر گرفته شده بودند، دوباره به کاربری اصلی خود بازگردند. انتظار این است 
که مدیران کل آموزش و پرورش در هر اســتان، تیم های مطالبه گری تشــکیل 
دهند و نیازهای خود را به طور شفاف اعلام کنند. شوراها، دولت، استانداری ها 
و مجلس باید در کنار یکدیگر قرار بگیرند و برای حل این مسائل همکاری کنند. 

کیفیت آموزش نباید تحت تأثیر کمبود فضا و امکانات قرار بگیرد.«

ناترازی ها مهم ترین چالش فعلی کشور �
رئیس جمهور با اشــاره بــه ناترازی های موجــود در حوزه آب، انــرژی و گاز 
گفت: »حل این مشــکلات نیازمند راهکارهای علمی، همراهی و وحدت ملی 
اســت. راه حل های متعددی برای این بحران ها وجــود دارد، اما زمانی که یک 
مسیر انتخاب شد، دیگر نباید در اجرای آن تردید داشت. باید دست به دست هم 
دهیم و تصمیمی که اتخاذ شده را به سرانجام برسانیم. ناترازی آب، برق و گاز از 
مهم ترین چالش های فعلی کشور است. گزارش ها نشان می دهد که در برخی 
صنایع، کمبود برق به تعطیلی موقت واحدهای تولیدی منجر شده و اگر مدیریت 
دقیق تری انجام نمی شد، در زمستان مجبور می شدیم گاز برخی مناطق را قطع 
کنیم. تعطیلی های اخیر که در کشــور اعلام شــد، عمدتاً به دلیل آلودگی هوا 
بود، اما در مواردی، فشار کمبود انرژی نیز نقش داشت.« گفتنی است؛ مسعود 
پزشکیان با حضور در مراسم اختتامیه سرشماری عمومی کشاورزی ۱۴۰۳ که در 
محل سازمان برنامه و بودجه کشور برگزار شد، فرمان سرشماری عمومی نفوس 

و مسکن ۱۴۰5 را صادر کرد.
عــلاوه بر آن رئیس جمهور قانــون موافقت نامه تجــارت آزاد بین جمهوری 

اسلامی ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا و کشورهای عضو آن را ابلاغ کرد.

تصمیم گیری در سطوح مختلف است که حتماً در آن شرایط و محدودیت های 
زمانی ممکن نبود.

پس حتماً به طراحــی و راه اندازی این بازار ها فکر می کردیم، اما به صورت 
تدریجی و کارشناســی باید این کار انجام می شد. حتماً قبول دارید که ظرف 
دو ســه ماه نمی شــد این کار را انجام داد و در شرایطی که می بینید التهاب در 

حال افزایش بود.
بنابراین تا زمان راه اندازی آن سامانه ها و بازار ها باید کار های مقطعی هم انجام 
می شد. نمی شد بگوییم بازار ارز و نرخ ارز صبر کنند تا ما این کار های زیرساختی 
را انجام دهیم؛ بنابراین وقتی که از اوایل شهریورماه در جلسات مختلف این موارد 
را بیان می کردیم، یکی از عوامل مخرب بازار ارز که نه فقط ما بلکه دستگاه های 
امنیتی نسبت به آن ابراز نگرانی می کردند، همین بازار فردایی بود که در خصوص 
آن بحث می شد. به همین دلیل جمع بندی جلسات در دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی منتهی به نامه ای شــد که آقای شمخانی دبیر شورای عالی امنیت 
ملی به آقای روحانی نوشت. محتوای این نامه تحلیل بازار ارز و چند پیشنهاد بود. 
اتفاقاً بانک مرکزی کارش را درست انجام می داد و به همین دلیل به غیر از یک 
مورد همه پیشنهادات برای سایر دستگاه ها بود. تنها موردی که به بانک مرکزی 
مربوط می شد، این بود که بانک مرکزی در بازار فردایی مداخله کند. »مداخله در 

بازار فردایی به صورت پوششی« عین متن نامه است.
سه مولفه ای که الان مبنای رای دادگاه قرار گرفته، دقیقاً همین است. دادگاه 
می گوید چرا در بازار مداخله کردید؟ چرا در بازار فردایی مداخله کردید؟ و چرا به 
صورت پوششی؟ حتماً نیاز و ملاحظاتی بوده که بالاترین نهاد هماهنگ کننده 
امنیتی به صورت رسمی در نامه ای به رئیس جمهور این را پیشنهاد می دهد. چرا 
نگفتند یک نهاد تاسیس شود و در بازار فردایی مداخله شود؟ حتماً امکان پذیر 
نبوده اســت. باید برگردیم و فضای ســال ۱۳۹۶ را مرور کنیم. یک لحظه برویم 
در فضای ســال ۱۳۹۶. در آن ســال در ســبزه میدان و پاساژ افشار و بقیه جا ها 
همــه دلالان، خرید و فروش ارز می کردند و هیچ محدودیتی وجود نداشــت و 
معامله گران بازار فردایی در سبزه میدان و پاساژ افشار به راحتی معامله می کردند. 
در کانال هــای متعدد تلگرامــی علاوه بر اعلام نرخ، معامــلات فردایی صورت 
می گرفت. صحبت کردن درباره اقدامات بانک مرکزی در آن سال و دلیل ورود به 

بازار فردایی بدون در نظر داشتن شرایط آن روز ها درست نیست.« 
ســه سال از طرح این صحبت ها توســط احمد عراقچی می گذرد و سیف 
نیز در این سال ها راجع به اتهامات مختلفی که به او زده شد، اظهارنظر نکرده 
است. در طول سال هایی که دادگاه جریان داشت، اظهارات زیادی با کلیدواژه 
خیانت مطرح می شد. اما تقریباً از سال ۱۴۰۲ این اظهارات کم شد تا در نهایت 
حسام الدین آشنا این خبر را داد. باید دید که اتهام زنندگان که سال ها با قطعیت 
صحبت می کردند، در حال حاضر چه خواهند کرد. آیا هیچ کدام از آن اقدامات 

کنترلی طی سال های گذشته در کشور انجام نشد؟

احمد عربانی

وکیل دادگستری
ابراهیم ایوبی


